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Udalosti uplynulého týždňa

Kubina: Bývalým policajtom B. Dunčkovi a R. Magulovi zrušili obvinenie | Premiér rokoval s odborníkmi o príprave novely Ústavy SR |
Univerzity realizujú projekt zameraný na automatizáciu právnych textov | Predseda Najvyššieho súdu vyzdvihol spoluprácu s Ústavným
súdom | V procese s exministrom Gáborom G. vypovedal v stredu svedok

Kubina: Bývalým policajtom B. Dunčkovi a R. Magulovi zrušili obvinenie

Bratislava 27. januára (TASR) - Bývalým policajtom Národnej kriminálnej agentúry (NAKA) Branislavovi Dunčkovi a Róbertovi Magulovi
zrušili obvinenie v prípade, v ktorom boli zadržaní začiatkom decembra 2024. Na sociálnej sieti o tom informoval ich advokát Peter
Kubina. Ako advokát uviedol, prokurátor podľa neho založil svoje zrušujúce rozhodnutie na zázname z odpočúvania kancelárie Jána
Čurillu. Vysvetlil, že záznam mal byť do spisu založený už v čase obvinenia, avšak podľa prokurátora sa to stalo až neskôr.

Premiér rokoval s odborníkmi o príprave novely Ústavy SR

Bratislava 27. februára (TASR) - Premiér Robert Fico (Smer-SD) vo štvrtok rokoval s odborníkmi o príprave avizovanej novely Ústavy
SR. Radil sa s nimi, ako v základných kultúrno-etických otázkach do ústavy zakotviť prednosť slovenských zákonov pred aktami EÚ a
medzinárodnými zmluvami. Verí, že návrh získa v parlamente dôveru. Premiér o tom informoval na sociálnej sieti. Fico chce vo vládnom
návrhu novely ústavy upraviť existenciu len dvoch pohlaví - muža a ženy, ako aj umožniť adopciu detí len manželom alebo jednému z
manželov v prípade úmrtia manžela či manželky.

Univerzity realizujú projekt zameraný na automatizáciu právnych textov

Bratislava 27. februára (TASR) - Univerzita Pavla Jozefa Šafárika (UPJŠ) v Košiciach, Právnická fakulta Univerzity Komenského (PraF
UK) v Bratislave a spoločnosť, ktorá má skúsenosti s vývojom a nasadzovaním nástrojov umelej inteligencie realizujú projekt zameraný
na automatizáciu procesu spracovania právnych textov. Cieľom projektu je využiť metódy strojového učenia na efektívnejšie spracovanie
a analýzu právnych textov. TASR o tom informoval Jozef Andraško z PraF UK.

Predseda Najvyššieho súdu vyzdvihol spoluprácu s Ústavným súdom

Košice 26. februára (TASR) - Predseda Najvyššieho súdu (NS) SR Ján Šikuta označil spoluprácu s Ústavným súdom (ÚS) SR a jeho
vedením za kvalitnú a dôležitú v prospech občana. Na stredajšom spoločnom stretnutí v závere svojho funkčného obdobia odovzdal
predsedovi ÚS SR Ivanovi Fiačanovi pamätnú medailu predsedu NS. Informovala o tom hovorkyňa NS SR Alexandra Važanová.

V procese s exministrom Gáborom G. vypovedal v stredu svedok

Pezinok 26. februára (TASR) - Pred Špecializovaným trestným súdom (ŠTS) v Pezinku vypovedal v kauze s exministrom spravodlivosti
Gáborom G. advokát Ján Gajan. Vo svojej výpovedi vysvetlil, ako si mal obžalovaný vypýtať 50.000 eur za vysporiadanie situácie v
Slovenskom pozemkovom fonde. Najbližší termín hlavného pojednávania je naplánovaný na 25. marca, predvolaní sú ďalší svedkovia.

Rezort vnútra: K zrušeniu ochrany sudcov ŠTS nepríde

Bratislava 26. februára (TASR) - K zrušeniu ochrany sudcov Špecializovaného trestného súdu (ŠTS), ktorú vykonáva Úrad pre ochranu
ústavných činiteľov (ÚOÚČ) a diplomatických misií Ministerstva vnútra (MV) SR nepríde. Pre TASR to potvrdil tlačový odbor rezortu
vnútra. Minister vnútra Matúš Šutaj Eštok (Hlas-SD) v stredu tiež potvrdil, že sudcovia ŠTS o ochranu neprídu. Podľa jeho slov bola
urobená analýza, forma ochrany je nastavená podľa efektivity a toho, čo sudcovia ŠTS potrebujú a tak to malo byť odkomunikované aj s
predsedom súdu.

Rezort spravodlivosti: Novela zákona zodpovedá postaveniu Súdnej rady

Bratislava 25. februára (TASR) - Predložená novela zákona o sudcoch a prísediacich plne zodpovedá ústavnému postaveniu Súdnej
rady SR. Súčasťou návrhu je aj zmena disciplinárneho súdneho poriadku vrátane návrhového oprávnenia začať disciplinárne konanie
proti sudcovi. V reakcii na kritiku predloženej právnej úpravy to uviedlo Ministerstvo spravodlivosti (MS) SR. TASR o tom informovala
hovorkyňa rezortu Barbora Škulová. MS pripomína, že súdna rada je ústavným orgánom sudcovskej legitimity. Novela hovorí o tom, že
súdna rada by mohla ako kolektívny orgán podávať disciplinárne návrhy na sudcov.

Ministerstvo: Súdna rada by mohla podávať disciplinárne návrhy

Bratislava 25. februára (TASR) - Súdna rada SR by mohla ako kolektívny orgán podávať disciplinárne návrhy na sudcov. Nahradilo by sa 
tak súčasné oprávnenie predsedu súdnej rady, ktorý má v rukách túto kompetenciu. Vyplýva to z novely zákona o sudcoch a
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prísediacich, ktorú do medzirezortného pripomienkového konania predložilo Ministerstvo spravodlivosti (MS) SR.

Polícia odmietla trestné oznámenie týkajúce sa Szalaya

Bratislava 25. februára (TASR) - Polícia odmietla trestné oznámenie týkajúce sa poslanca Národnej rady SR Tomáša Szalaya (SaS),
podľa ktorého mal spôsobiť všeobecné ohrozenie očkovaním proti COVID-19. Pre TASR to potvrdila hovorkyňa bratislavskej krajskej
polície Katarína Bartošová. Zo stanoviska vyplýva, že vyšetrovateľ Okresného riaditeľstva Policajného zboru v Bratislave III 30. januára
vec odmietol, keďže nevidel dôvod na začatie trestného stíhania.

PS považuje novelu zákona o sudcoch a prísediacich za škodlivú

Bratislava 25. februára (TASR) - Opozičné hnutie Progresívne Slovensko (PS) považuje novelu zákona o sudcoch a prísediacich za
škodlivú. Narúša podľa neho systém bŕzd a protiváh a rozširuje právomoci Súdnej rady SR. Na tlačovej konferencii to v utorok vyhlásili
poslankyne Národnej rady SR za PS Zuzana Števulová a Lucia Plaváková. Števulová vysvetlila, že novela zákona by v navrhovanom
znení mohla zmeniť zloženie disciplinárnych senátov na Najvyššom správnom súde. Doteraz majú v senáte väčšinu sudcovia tohto súdu.
Po zmene legislatívy by ju mohli mať prísediaci, ktorých vyberie Súdna rada.

Vyšetrovateľ obvinil policajta, mal vynášať citlivé informácie

Bratislava 25. februára (TASR) - Vyšetrovateľ Úradu inšpekčnej služby (ÚIS) v pondelok (24. 2.) zadržal a obvinil policajta zaradeného v
rámci Trenčianskeho kraja. Mal vynášať citlivé informácie a zmariť tým vyšetrovanie vraždy. Policajt teraz čelí obvineniu z trestného činu
marenia spravodlivosti, zneužívania právomoci verejného činiteľa a neoprávneného nakladania s osobnými údajmi. TASR o tom
informovala hovorkyňa ÚIS Andrea Dobiášová.

Špecializovaný trestný súd: Začal sa proces s exministrom Gáborom G.

Pezinok 25. februára (TASR) - Na Špecializovanom trestnom súde (ŠTS) v Pezinku sa v utorok začal proces s exministrom spravodlivosti
Gáborom G., obžalovaným z prijímania úplatku. Prípad súvisí s činnosťou Slovenského pozemkového fondu. Podľa obžaloby si mal
Gábor G. v roku 2018 vyžiadať a prijať úplatok vo výške 50.000 eur. Obžalovaný vyhlásil, že je nevinný. Hlavné pojednávanie má
pokračovať v stredu (26. 2.), predvolaní sú svedkovia.

Pod pripomienku k novele zákona o HZS sa podpísalo viac ako 300 ľudí

Červený Kláštor 24. februára (TASR) - Dobrovoľní horskí záchranári opäť podávajú hromadnú pripomienku k návrhu novely zákona o
Horskej záchrannej službe (HZS), ktorá má nadobudnúť účinnosť v októbri. Návrh podľa občianskeho združenia Horská služba (HS)
zásadným spôsobom obmedzuje a sťažuje činnosť všetkých dobrovoľníckych organizácií, ktoré sa podieľajú na záchrane v horách.
Zástupcovia HS z Čergova, Malej Fatry, Oravy a Pienin na to upozornili v pondelok na tlačovej konferencii v Červenom Kláštore. Pod
hromadnú pripomienku sa aktuálne podpísalo už 316 ľudí, pričom potrebných je minimálne 500 podpisov.

Za otvorenú justíciu reaguje na novelu zákona o sudcoch a prísediacich

Bratislava 24. februára (TASR) - Sudcovská iniciatíva Za otvorenú justíciu (ZOJ) nesúhlasí so zmenami v zákone z dielne Ministerstva
spravodlivosti SR v súvislosti so sudcovskými disciplinárnymi konaniami. Po novele zákona o sudcoch a prísediacich by sa zmenilo
zloženie senátu na Najvyššom správnom súde (NSS) SR. TASR o tom informovala hovorkyňa ZOJ Katarína Javorčíková. Ako iniciatíva
vysvetlila, aktuálne na NSS rieši disciplinárne návrhy senát tvorený troma sudcami tohto súdu a dvoma prísediacimi zvolenými súdnou
radou z radov občanov. Po novom by v ňom podľa ZOJ bol len jeden sudca NSS a väčšinovo by bol senát tvorený sudcami z iných
súdov, ktorých vyberie súdna rada.

Rezort vnútra: Novela zákona o HZS by mala priniesť jej zefektívnenie

Bratislava 24. februára (TASR) - Novela zákona o Horskej záchrannej službe (HZS) by mala podľa Ministerstva vnútra (MV) SR priniesť
jej zefektívnenie a rýchlejšie plnenie úloh. Zabrániť by zároveň mala aj zneužívaniu názvu a znaku HZS. Vyplýva to z návrhu novely
zákona o HZS, ktorú rezort vnútra predložil do medzirezortného pripomienkového konania.

Úrad vlády podáva trestné oznámenie pre podozrenie z nehospodárnosti

Bratislava 24. februára (TASR) - Úrad vlády (ÚV) SR podáva na Generálnu prokuratúru SR trestné oznámenie pre podozrenie z
nehospodárneho nakladania s majetkom štátu. Oznámenie sa týka konania bývalého vedúceho ÚV SR a poslanca Národnej rady SR
Júliusa Jakaba (hnutie Slovensko, Za ľudí, KÚ) a potenciálne ďalších osôb, ktoré mohli konať v rozpore so zákonom. TASR o tom
informoval tlačový a informačný odbor ÚV SR.

Zdroj: https://www.teraz.sk/
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Iba najlepší stihnú vyriešiť celý test. SCIO testy namiesto prijímačiek sú stále bežnejšie

Ako sa menia prijímačky na vysokú.

Na trati dlhej 750 metrov beží dostihy 10 koní. Najrýchlejší kôň zabehne dostihy za 35 sekúnd. Akou priemernou rýchlosťou beží
posledný kôň, ak dobehne do cieľa 10 sekúnd za víťazom? Vybrať si môžete zo štyroch odpovedí. (A) 45 km/h (B) 55 km/h (C) 60 km/h
(D) 72 km/h.

Alebo ktorý typ buniek vzniká meiotickým delením? Črevná bunka, neurón, spermia alebo bunka sietnice?

Toto sú príklady dvoch otázok z testov, s ktorými sa môžu stretnúť študenti pri prijímačkách na vysoké školy. Na niektoré testy sa dá
natrénovať, na niektoré nie.

"Každý študent je iný, každému bude vyhovovať iný typ testu. Niekto sa radšej ‚nabifľuje‘ správne odpovede, inému omnoho viac
vyhovuje test, kde musí odpovede takpovediac ‚vymyslieť‘," hovorí Andrej Kutarňa zo spoločnosti SCIO, ktorá organizuje Národné
porovnávacie skúšky. Tie na niektorých univerzitách nahrádzajú prijímačky.

Súvisiaci článok Súvisiaci článokČo by ste mali vedieť o prihláškach, poplatkoch a prijímačkách na vysokú školu Čítajte

Vlani sa na nich zúčastnilo vyše 32,5 tisíca študentov, z toho zhruba 6-tisíc uchádzačov bolo zo Slovenska.

"Oproti predchádzajúcemu roku ide o nárast spôsobený predovšetkým tým, že skúšky začalo novo uznávať niekoľko českých fakúlt s
pomerne vysokým počtom uchádzačov, napríklad Pedagogická fakulta v Olomouci alebo FTVS UK v Prahe," vysvetľuje Kutarňa.

Rastie aj počet uchádzačov zo zahraničia hlásiacich sa do študijných programov v anglickom jazyku, ktorí absolvujú test General
Academic Prerequisities (GAP) v online forme.

O čo vlastne ide?

Školy najčastejšie vyžadujú test všeobecných študijných predpokladov (VŠP). Spoločnosť SCIO uvádza, že je to test, na ktorý sa netreba
učiť a je iný, než na aký sú študenti zvyknutí zo školy.

"Je to totiž test, ktorý neskúma vedomosti, ale skúma schopnosti potrebné na zvládnutie štúdia na vysokej škole: schopnosť logicky a
analyticky uvažovať, jasne argumentovať a porozumieť odbornému textu," upozorňuje Kutarňa.

Tieto testy VŠP (resp. český variant, test OSP) sú najrozšírenejšie, absolvuje ich najviac uchádzačov a vyžaduje ich najviac fakúlt.
Zaváži fakt, že test môžete absolvovať viackrát a započíta sa vám najlepší dosiahnutý výsledok.

Podstatné je premýšľať nad tým, ako tieto úlohy správne vyriešiť za čo najkratší čas, pretože testy pracujú aj s časovým tlakom. Sú
postavené tak, že iba tí najlepší uchádzači stihnú vyriešiť celý test alebo oddiel v danom čase.

Okrem toho organizuje spoločnosť SCIO aj testy, ktoré sú klasicky predmetové – napríklad biológia a chémia či matematika, a tie sa od
testov, ktoré by dala dohromady fakulta, líšia minimálnym spôsobom. Sú to otázky, na ktoré sa uchádzač musí naučiť a musí vedieť
odpoveď, aby v nich uspel.

Súvisiaci článok Súvisiaci článokMaturita 2025: Vyskúšajte si maturitu v predstihu, otestujte sa na úrovni B2 Čítajte Čo povie výsledok

Výsledkom testu je percentil. Ten stanovuje poradie študentov v rebríčku, ktorí v danom roku (nie v danom termíne) absolvujú test. To
znamená, že ak získate percentil 60, ste lepší ako 60 percent uchádzačov, ktorí sa v daný rok hlásia na vysokú školu prostredníctvom
Národných porovnávacích skúšok a absolvujú rovnaký test ako vy.

Fakulty, o ktoré je najväčší záujem, väčšinou nemajú vopred stanovenú percentilovú hranicu, pod ktorú už uchádzačov neprijímajú. Tam
sa uchádzač musí snažiť byť čo najlepší, aby sa - keď si fakulta bude robiť "čiaru" - dostal medzi tých, čo budú nad ňou.

Ale sú aj fakulty, ktoré majú percentilovú hranicu stanovenú vopred, napríklad 60 a vyššie.

Aké sú zmeny

Oproti minulým rokom nenastali pri takzvaných SCIO testoch žiadne zásadné zmeny. "Mierne sme upravili rozvrhnutie predmetov - 
napríklad testy z nemčiny a španielčiny sú v tomto roku skôr, než bývalo zvykom, pribudlo tiež termínov testu GAP v anglickom jazyku,"
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uviedol Kutarňa.

V minulom roku sa tiež osvedčil januárový termín počas pracovného dňa v (pod)večerných hodinách v online podobe, takže ho tento rok
zachovali.

Čo sa týka Slovenska, mierne sa zmenili počty fakúlt, respektíve študijných programov, v ktorých sa v prijímacom konaní prihliada na
testy VŠP.

"Konkrétne ide o štúdium aplikovanej informatiky na Fakulte prírodných vied a informatiky Univerzity Konštantína Filozofa v Nitre, Fakultu
ekológie a environmentalistiky na Technickej univerzite vo Zvolene a program predškolská a elementárna pedagogika na Pedagogickej
fakulte Trnavskej univerzity," potvrdil Andrej Kutarňa.

Mierne sa zvýšili aj ceny, v základnom balíčku sa cena skúšky v online forme zvýšila o jedno euro na súčasných 28 eur, v prezenčnej
podobe o štyri eurá na 36 eur.

A na aké školy sa slovenskí študenti, ktorí absolvujú tieto testy, hlásia najčastejšie? "V rebríčku preferovaných fakúlt medzi slovenskými
uchádzačmi vedie Filozofická fakulta UK v Bratislave, po nej nasledujú obidve lekárske fakulty Univerzity Komenského, až nižšie a s
výrazne nižšími počtami preferencií sa v rebríčku začínajú objavovať niektoré brnianske fakulty - napríklad Fakulta sociálních studií
Masarykovej univerzity alebo Fakulta informatiky na Vysokém učení technickém v Brne," vyratúva Kutarňa.

Významnú skupinu tvoria aj uchádzači Ekonomickej univerzity v Bratislave. Okrem toho sa tam však objavujú aj odbory ako farmácia,
architektúra či zdravotnícke programy.

Najobsadzovanejšie termíny by tento rok mali byť na konci marca a apríla. Vtedy skúšky absolvuje naraz aj 12-tisíc ľudí za deň.

Termíny Národných porovnávacích skúšokTermín skúškyUzávierka prihlášokPredmety29. 3. 202513. marcaVŠP, OSP, ZSV, MAT, AJ,
NJ, ŠJ, BIO, CHE, GAP26. 4. 202510. aprílaVŠP, OSP, ZSV, MAT, AJ, BIO, CHE, GAP, EPP, ČJ17. 5. 20251. májaVŠP, OSP, ZSV,
BIO, CHE, EPP, ČJ

Vysvetlivky: VŠP je test všeobecných študijných predpokladov, OSP je jeho česká verzia, GAP anglická verzia, ZSV sú základy
spoločenských vied, EPP je európske právo a politika

Ktoré fakulty na Slovensku uznávajú Národné porovnávacie skúšky:

Banská Bystrica

Univerzita Mateja Bela v Banskej Bystrici - Ekonomická fakulta, Filozofická fakulta, Fakulta politických vied a medzinárodných vzťahov

Bratislava

Univerzita Komenského v Bratislave - Farmaceutická fakulta, Lekárska fakulta, Filozofická fakulta, Fakulta sociálnych a ekonomických
vied, Prírodovedecká fakulta, Fakulta matematiky, fyziky a informatiky

Ekonomická univerzita v Bratislave - Národohospodárska fakulta, Obchodná fakulta, Fakulta hospodárskej informatiky, Fakulta
podnikového manažmentu, Fakulta medzinárodných vzťahov, Fakulta aplikovaných jazykov

Košice

Technická univerzita v Košiciach - Ekonomická fakulta, Fakulta baníctva, ekológie, riadenia a geotechnológií

Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach - Prírodovedecká fakulta, Filozofická fakulta

Ekonomická univerzita v Bratislave - Podnikovohospodárska fakulta v Košiciach

Univerzita veterinárneho lekárstva a farmácie v Košiciach

Nitra

Univerzita Konštantína Filozofa v Nitre – Fakulta prírodných vied a informatiky, Fakulta sociálnych vied a zdravotníctva, Fakulta
stredoeurópskych štúdií

Slovenská poľnohospodárska univerzita v Nitre - Fakulta ekonomiky a manažmentu

Prešov

https://mediaboard.com/
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Prešovská univerzita v Prešove - Fakulta manažmentu, Fakulta zdravotníckych odborov

Púchov

Trenčianska univerzita Alexandra Dubčeka v Trenčíne - Fakulta priemyselných technológií v Púchove

Trenčín

Trenčianska univerzita Alexandra Dubčeka v Trenčíne - Fakulta sociálno-ekonomických vzťahov, Fakulta špeciálnej techniky

Trnava

Trnavská univerzita v Trnave – Pedagogická fakulta

Zvolen

Technická univerzita vo Zvolene – Fakulta ekológie a environmentalistiky

Žilina

Žilinská univerzita v Žiline - Strojnícka fakulta, Stavebná fakulta, Fakulta riadenia a informatiky, Fakulta bezpečnostného inžinierstva

Martin

Univerzita Komenského v Bratislave - Jesseniova lekárska fakulta

Autor: Jana Hvozdovičová
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10 személyiség és 3 szervezet kapja idén Kassa Város Díját, a képviselők a Pro Urbe díj odaítéléséről is döntöttek

Németi Róbert

Kassa |

A városi képviselő-testület múlt heti ülésén a képviselők összesen 13 jelöltről és kollektíváról döntöttek, akik 2025-ben megkapják Kassa
Város Díját. Ugyanakkor a városi tanács eddigi történetében második alkalommal határozott a Pro Urbe díjról is.

A Kassa Város Díját a városi tanács a tudományos, műszaki, kulturális, művészeti, sport-, újságírói és közszolgálati tevékenységekben
elért kiemelkedő alkotói teljesítményért, jelentős eredményekért és rendkívüli érdemekért adományozhatja.

Kassa Város Díját évente egyszer adják át, egy évben legfeljebb tíz magánszemély és három szervezet kaphatja meg. Az idei díjazottak
között vannak sportolók, orvosok, tudósok, művészek, de a Korzár napilap elhunyt egykori főszerkesztője, Jaroslav Vrábeľ is, aki "in
memoriam" díjazásban részesül.

A díjra javaslatokat tehetnek a városi tisztviselők, városi tanácsosok, a városrészek vezetése, a lakosság képviselői, különösen a polgári
társulások, a humanitárius, kulturális, vallási, művészeti, tudományos, oktatási, kereskedelmi és sportintézmények. A rangos díjat a város
vezetése Jaroslav Pola č ek polgármester (független) vezetésével ünnepélyesen május 7-én, a Kassai Városnapokon adják majd át, a
Pro Urbe névre keresztelt díj átadására pedig a város eddigi történetében mindössze második alkalommal kerítenek sort.

A Pro Urbe díjat Rudolf Schuster, Richard Duda, Jozef Živčák és Milan Filo javaslata alapján a római katolikus érsek, a Kassai
Főegyházmegye metropolitája és a Szlovák Püspöki Konferencia elnöke, Bernard Bober kapta. A rangos díjat a társadalmi megbékélés
építéséhez való jelentős hozzájárulásáért, a kulturális értékek és hagyományok megőrzéséhez való kiemelkedő hozzájárulásáért,
valamint a Kassa városában és az egész régióban végzett karitatív tevékenységéért ítélték neki oda. A díj első kitüntetettje a korábbi
szlovák köztársasági elnök és kassai polgármester, Rudolf Schuster volt, aki 2017-ben vehette át a díjat.

Kik kapják idén Kassa Város Díját?

František Balún, a kassai Állami Színház operájának szólistája

Eschwig-Hajts Szabolcs, a kassai vízilabdaedző

doc. ThDr. Michal Hospodár, PhD., görögkatolikus pap és egyetemi oktató

doc. MUDr. Adrián Kolesár, PhD., MPH, a legjobb szlovák szívsebész

Mile Kovačevič in memoriam, az FK Galaktik alapítója, a szlovákiai Juventus-táborok szervezője

MUDr. Zuzana Kurcinová, gyermekurológus

prof. MUDr. Ivica Lazúrová, FRCP, DrSc., a kassai UNLP I. Belgyógyászati Klinika és az UPJŠ Orvosi Karának vezetője

doc. Ing. Lýdia Repiská, CSc., a vegyi kohászat docense

MUDr. Tomáš Teššer in memoriam, a Zsidó Hitközség korábbi vezetőségi tagja

Mgr. Jaroslav Vrábeľ in memoriam, újságíró, a Korzár napilap volt főszerkesztője

Autor: Róbert Németi
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ZARÁŽAJÚCI príbeh Košičanky: Takmer nerozchodila bežnú chrípku!

V noci začala vnímať nepríjemné pocity v nohách, akoby neboli jej. Ráno už nedokázala prejsť od postele bez opory.

Zdroj: pixabay.com / CC0 1.0

Veronika z Košíc sa pripravovala na operáciu kolena postihnutého artrózou, keď jej plány skrížila iná nečakaná diagnóza. Vzácne
neurologické ochorenie jej zo dňa na deň zmenilo život a na dlhé obdobie ju pripútalo k invalidnému vozíku.

Späť na nohy ju postavila intenzívna rehabilitácia a úspešný zákrok v Nemocnici AGEL Košice-Šaca .

V roku 2019 sa u nej objavila bolesť ľavého kolena, ktoré sa navyše začalo odkláňať do strany. Ortopéd odporučil operáciu, no vzhľadom
na začínajúcu epidémiu pacientka zákrok odložila. Zlom nastal v roku 2023.

Slabosť končatín

„Prvého mája bolo ešte všetko v poriadku, na druhý deň som už ale sedela na vozíku a nevedela chodiť,“ spomína na začiatok dlhej a
náročnej cesty Veronika.

„V noci som začala vnímať nepríjemné pocity v nohách, akoby neboli moje. Ráno som už nedokázala prejsť od postele bez opory,“
opisuje náhlu zmenu zdravotného stavu.

Primárka neurologického oddelenia v Košiciach takmer okamžite odhadla príčinu, ktorú následne potvrdil odber mozgovo-miechovej
tekutiny.

Diagnóza znela Guillainov-Barrého syndróm, označovaný tiež skratkou AIDP, prejavujúci sa symetrickou slabosťou končatín.
Nasledovala intenzívna infúzna liečba na neurologickom oddelení a rehabilitácia.

„Nedokázala som stáť, nohy som mala ochrnuté po kolená a vôbec si ich necítila,“ spomína.

Po 12-tich týždňoch

Z infekčného oddelenia bola prevezená na Kliniku liečebnej rehabilitácie Nemocnice AGEL Košice-Šaca a následne do Národného
rehabilitačného centra v Kováčovej, kde jej intenzívna liečba pokračovala.

„V Kováčovej sa ma pokúšali postaviť na nohy pomocou chodiaceho pásu s istením traja ľudia,“ opisuje Veronika, ktorá v
špecializovanom zariadení podstupovala denne desať rôznych terapií, od vodných procedúr cez elektroliečbu až po rôzne druhy cvičenia.

Stáť samostatne za pomoci francúzskych bariel sa jej podarilo po dlhých dvanástich týždňoch.

AIDP predstavuje podľa informácii z košickej nemocnice vzácne ochorenie s incidenciou 0,81 – 1,89 na 100 000 obyvateľov ročne.

Spúšťačom bývajú chrípka, choroby dýchacích ciest alebo tráviaceho traktu.

Nevyhnutná operácia

Veronika mala postihnuté dolné končatiny až nad kolená. Tam sa to našťastie zastavilo. Rozcvičiť nohy do pôvodného stavu nebolo
jednoduché, nakoľko Veroniku pri rehabilitovaní limitovala artróza kolena. Pre ďalší posun bola nevyhnutná operácia.

„Pacientke bola indikovaná operačná liečba, implantácia totálnej endoprotézy kolena. Zákrok bol realizovaný bez komplikácií, podarilo sa
narovnať os končatiny a po absolvovaní rehabilitácie sa za štyri týždne podarilo obnoviť takmer plný rozsah pohybu, čo nie je vždy v
prípade pacientov s komplikáciami možné. Som veľmi rád, že sme pacientku zbavili bolesti a umožnili jej návrat k normálnemu životu,“
uviedol prednostu Kliniky muskuloskeletálnej a športovej medicíny UPJŠ LF a Nemocnice AGEL Košice-Šaca Peter Polan.

„Som vďačná pánovi prednostovi, že našiel spôsob, ako mi pomôcť. Rada by som vyzdvihla úžasný prístup anestéziológov pri operácii a
tímu rehabilitačnej kliniky za následnú starostlivosť. Ak všetko dobre pôjde, nohy by mali byť plne funkčné a budem opäť chodiť bez
opory,“ uzatvára príbeh Košičanka.

ilustračné foto
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Rady pre záhradkárov

Oto Váhovský, redaktor /naživo zo štúdia/:

Ako sme počuli, čakajú nás slnečné a teplé dni a záhradkári už vedia, kde treba zabrať. Ak chcete mať bohatšiu úrodu a viac kvetín,
máme pre vás rady, s čím sa treba poponáhľať a čo má, naopak, ešte čas. Odborníci upozorňujú, že škrt cez rozpočet nám ešte môže
urobiť návrat mrazov.

Albana Gális:

Do týždňa budú kvitnúť krokusy, ktoré sú tam. Tulipány idú.

Monika Koleková, redaktorka:

Príroda sa pomaly prebúdza a záhradkári vedia, že je čas vziať do rúk nožnice.

Albana Gális:

Musím ešte pozbierať listy a ostrihať ešte echinacey.

Erika Mňahončáková, záhradná architektka:

Treba ísť do záhrady, už je presne ten čas. Všetky trvalky, ktoré máme, a vidíme, že sú vlastne odkvitnuté tie súkvetia, tak netreba sa
báť. Ona vlastne z toho srdiečka krásne obraší.

Monika Koleková, redaktorka:

Ostrihať teraz v marci treba napríklad aj takéto hortenzie.

Erika Mňahončáková, záhradná architektka:

Reže sa na drevo, režú sa cca 3 púčiky.

Monika Koleková, redaktorka:

V Nitre už v skleníku z hliny vykúkajú prvé rastlinky.

Albana Gális:

Už je zasadený špenát, šalát, reďkovka a hrášok.

Jakub Mankovecký, Ústav záhradníctva, SPU v Nitre:

Treba si však dať pozor na skleníky, ktoré nie sú vykurované, čiže naozaj, ak by prišlo nejaké ochladenie, mínus 3-4 stupne, tak treba
naozaj tie rastlinky ochrániť.

Monika Koleková, redaktorka:

Poponáhľať by sa podľa odborníka mali tento týždeň tí, ktorí chcú sadiť napríklad jablone či ríbezle.

Jakub Mankovecký, Ústav záhradníctva, SPU v Nitre:

Netreba toto obdobie premeškať kvôli tomu, že mnohé tieto stromy môžu napučať. A čím viac sú napučané, čím viac vstúpia do tej
vegetácie, tak tým je tá /nezrozumiteľné/ horšia.

Jozef Demeter, redaktor:

Na teplo a slnečné lúče v skorých termínoch si príroda zvykne. Nebezpečný môže byť návrat studených dní.

Robert Gregorek, botanik, Botanická záhrada UPJŠ v Košiciach:
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Kvitnú niektoré druhy drevín, viburnum-kalina, hamamel, v tomto roku naozaj bohato a dlhodobo kvitne, nič mu nebráni. Pokiaľ by za
daných okolností prišla ešte taká ozaj ľadová perióda, príroda sa nevie tak spontánne rozhodovať alebo prispôsobovať a môže to
spôsobiť aj celkom vážne problémy.

Jozef Demeter, redaktor:

Za kratší konec v takomto prípade ťahajú dreviny, ktoré pochádzajú z južnejších zemepisných šírok.

osoba:

Ich odpočinok je ľahký, sú vystavené väčšiemu riziku, pretože v ich domovine je výskyt mrazov už veľmi nepravdepodobný, kdežto u nás
do toho mája sa to môže stále stať.

Robert Gregorek, botanik, Botanická záhrada UPJŠ v Košiciach:

Práve marhuľa, broskyňa, kôstkoviny budú mať asi zložitejšie ako obstáť. Je veľmi účelné využiť starú gazdovskú metódu, bieliť vápnom,
aby práve to hrejivé juhovýchodné slnko nemohlo napáchať toľko škody.

Jozef Demeter, redaktor:

Problémom je však stále nedostatok vlahy.

osoba:

Neboli zrážky v zime, ani snehové, ani dažďové.

Robert Gregorek, botanik, Botanická záhrada UPJŠ v Košiciach:

Nedostatok pôdnej vlahy asi bude ten rozhodujúci faktor v tejto jari.

Jozef Demeter, redaktor:

Monika Koleková a Jozef Demeter, Televízia Markíza.
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AJ VEDA POTVRDILA, ŽE V TATRÁCH BOLI DRAKY

Nie síce rozprávkové, ale svojich objaviteľov potešili. Kde sa našli?

Podľa starých kroník bolo niekedy v polovici 17. storočia v Tatrách silné zemetrasenie. A objaviť sa mal živý šarkan.

Veríte tomu?

Možno by ste mali. Hoci iba čiastočne, pretože od legiend a mýtov nemali Slováci nikdy ďaleko. A čím viac o nich rozprávali, tým viac k
nim pridávali nové tajomstvá spútané v desiatkach povestí a odkazov. Tak sa pozrime na to, ako to vlastne v Tatrách s drakmi a
šarkanmi bolo.

Zemetrasenie rúcalo vrchy a vytvorilo nové pleso

Najskôr si povedzme, čím sa líšia draky a šarkany. Základným rozdielom medzi nimi je to, že šarkan vie lietať. A ak sme spomenuli silné
tatranské zemetrasenie, tak písal o ňom kronikár a richtár z Levoče, istý Gašpar Hain v diele Zipserische oder Leutschauerische
Chronica und Zeitbeschreibund. Bol to fakt, súčasť našich dejín. Podľa TASR v kronike spomenul, že 6. augusta 1662 bolo zemetrasenie,
ktoré postihlo aj oblasť Vysokých Tatier, rúcalo vrchy a vytvorilo tiež nové pleso. Spod zeme vraj vyletel aj živý šarkan.

Myslime si o tom, čo chceme, no pravdou je aj to, že spomínaná Spišská či Levočská kronika je unikátnym dielom. Popisuje množstvo
udalostí zo 17. storočia a autor ju písal po nemecky i latinsky.

Videl šarkana letieť ponad Lazisko

Nebola to jediná zmienka o šarkanovi z tejto oblasti. Ďalšiu máme od polyhistora Juraja Buchholtza mladšieho. Bol významným
priekopníkom prírodných vied na Slovensku. Ako prvý sa venoval sústavnému výskumu jaskýň, napríklad v Jánskej a Demänovskej
doline, a prvenstvo mu patrí aj v pokuse o meranie výšok. Pomáhal tiež tvoriť rozsiahle vlastivedné dielo o Uhorsku, ktorého
zostavovateľom bol Matej Bel.

A ak spomíname Demänovskú dolinu, tradovalo sa, ako uvádza aj HNoline, že tamojšie jaskyne majú dračí pôvod. Ich podzemné
bohatstvo mal strážiť šarkan. Mal sa vola Demián. Nečudujme sa preto, že si Juraj Buchholtz v roku 1718 do denníka poznamenal, že pri
skúmaní Demänovskej doliny zazrel ponad Lazisko letieť šarkana.

Meno im dali rozprávkové príšery

Tento zápis naozaj existuje. Verme mu, alebo aj nie. Lebo je pravdepodobné, že ľudia si pod dojmom nepoznaného mohli čo-to prikrášliť.
No pravdou je, že v Tatrách po tomto ľudskom „nepoznaní“ ostali zemepisné názvy. Napríklad Dračí hrebeň, ktorý sa tiahne z Vysokej na
juh a juhovýchod. Stretnúť sa môžeme s Veľkou i Malou Dračou hlavou, Dračím sedlom, Dračou dolinkou, Dračím štítom, Dračím plesom
i Dračími okami.

Drak letel ponad Tatry aj pred desiatimi rokmi

Drak Demián ale nie je iba ilúzia. Aby to tak nebolo, o to sa postaral umelecký kováč Vladimír Eperješi, ktorý zhotovil jeho sochu. Váži
1,5 tony a meria 3 metre, drak má tri hlavy. Dve z nich šľahajú oheň a síru, hrdlo tretej skrýva prekvapenie. Je ním medený zvonček.
Treba naň zazvoniť a budete mať šťastie, uvádza portál Jasna.sk.

Tento drak, strážca demänovských pokladov, aj letel. Je súčasťou Demänovskej doliny od leta 2014. V tom roku bola jeho socha
privezená na Priehybu. Zalietal si v decembri, keď ho helikoptéra umiestnila na dračí trón priamo na vrchol Chopka. Má nádherný výhľad
na panorámu Vysokých Tatier, výhľad si Demián užíva z terasy Rotundy.

Dračie kosti vraj liečili a ľudia s nimi obchodovali

Vráťme sa ale ešte do dávnej minulosti. Ako uvádza Archeologia.sk, zatiaľ prvým známym učencom, ktorý sa u nás bližšie zaoberal
skúmaním drakov a ich pozostatkov, bol prešovský mestský lekár Johann Paterson Hain (1615 – 1675). Pochádzal z Pruska a okrem
chémie, optiky a mineralógie sa zaoberal aj paleontológiou. Pracoval aj v Kežmarku a Levoči, teda blízko Tatier.

Podtatranský kraj mu podľa spomínaného portálu poskytoval dosť podnetov pre jeho záujmy. A tu sa dozvedel aj o existencii jaskýň a 
dračích kostiach v nich. Získaval ich od miestnych obyvateľov a niektoré jaskyne aj sám preskúmal. Svoje poznatky uverejňoval v 
časopise Miscellanea medico – physica Academiae Nature Curiosorum. Práve tu vyšli aj informácie o karpatských drakoch a miestach,
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ktoré obývali.

J. P. Hainovi ako lekárovi nerobilo ťažkosti presne rozpoznať jednotlivé kosti a časti tela, z ktorých pochádzali. Určiť živočíšny druh, ako
tvrdí portál Archeologia.sk, bol už väčší problém. Pre veľké rozmery kostí ich nevedel priradiť k žiadnemu žijúcemu živočíchovi, stotožnil
ich preto s kosťami draka.

V 17. storočí existenciu drakov nikto nespochybňoval

Niet sa čomu čudovať. V 17. storočí existenciu drakov nikto nespochybňoval a umocňovali ju aj výpovede očitých svedkov. Lekár sa
dokonca venoval využitiu údajných dračích kostí v medicíne. Ľudia s nimi bežne obchodovali a používali ich napríklad proti epilepsii, na
choroby pečene a ich zuby používali proti horúčke.

„Dračie“ kosti sa podľa neho vyskytovali v jaskyni Aksamitka pri Haligovciach. Preskúmal ju a kosti v nej našiel. Nachádzali sa aj v jednej
z jaskýň v Demänovskej doline. Presvedčila ho o tom korešpondencia s neznámym človekom, ktorý v jaskyni bol a Hainovi ju opísal.

Tému drakov uhorskí učenci nepodceňovali. Viacerí opisujú prípady, keď sa v dôsledku zemetrasení otvorila zem, objavili nové
podzemné priestory a v nich neznáme kosti. Nerozumeli im a báli sa ich.

No čím osvietenejší boli a čím viac poznatkov mala vtedajšia veda, tým opatrnejšie sa vyjadrovali o možnosti, že kosti, ktoré nachádzali
pri svojich výskumných cestách v podzemí, patria mýtickým drakom. A postupne sa prikláňali k mienke, že „dračie“ kosti môžu byť aj
kosťami vyhynutého medveďa jaskynného.

Na scénu prichádza veda. Veľké zvieratá k Tatrám patria

Neskoršie nálezy ale potvrdili, že k Tatrám veľké zvieratá patria. Objavili sa tu stopy veľkých jašterov. Bol to ohromný nález.

Dinosaurie stopy sa našli v lokalite Červený úplaz v Tichej doline. Sú najstaršie na území Slovenska. Objavila ich dvojica geológov v roku
1975. Jozef Michalík a Milan Sýkora hľadali vzorky hornín v potokoch a žľaboch a našli trojprsté, akoby vtáčie stopy. Podľa všetkého tu
nemali čo robiť. No veľmi skoro pochopili, že sú na stope životného objavu a že ide o stopy dinosaura.

Objav nemohli nechať len tak, lebo pri ďalšej búrke sa mohol stratiť v potoku. Podarilo sa im blok so stopou bezpečne zabaliť do ruksaka,
a potom ho niesli 16 kilometrov celou Tichou dolinou. Pričinili sa tak o prvé dôkazy o tom, že na území Slovenska približne v období pred
200 miliónmi rokov žili dinosaury.

A ešte aké dinosaury! Tatranské. Stopa patrila dravému dinosaurovi – druhu Coelurosaurus a podľa miesta nálezu dostal pomenovanie
tatricus. Takže, tatranský dinosaurus. Išlo o dvojnohé, krvilačné tvory. Boli rýchle, mäsožravé a lovili v čriedach. Mali asi dva metre
vysoké a štyri metre dlhé telo s úzkym krkom, úzkou pretiahnutou hlavou a dlhým chvostom.

Ak ste zvedaví, jeho model spolu s tromi výliatkami odtlačkov si môžete pozrieť v Slovenskom národnom múzeu v Bratislave.

Dôkazov o dinosauroch v Tatrách začalo pribúdať

Po tomto objave doktor Jozef Michalík vo viacerých rozhovoroch pripustil, že podobné stopy nemusia byť jediné. Podľa jeho úvahy
smerujú k tomu, že stopy mohli pokračovať ďalej v horskom masíve.

Ukázalo sa, že mal pravdu. Začiatkom 21. storočia, teda po približne tridsiatich rokoch od tejto udalosti, našiel tím poľského paleontológa
Grzegorza Niedźwiedzkého v tých istých vrstvách na slovenskej strane Tatier, ale aj na priľahlých svahoch v Poľsku, sedem ďalších
skamenených stôp. Vedci tu okrem stôp tatranského dinosaura objavili aj stopy drobnejších bylinožravých dinosaurov.

Slovenskí paleontológovia sa do Tatier vrátili aj pred pár rokmi. Ako informovala vtedajšia tlač, v roku 2018 sa známemu paleontológovi
Martinovi Kundrátovi z Centra interdisciplinárnych biovied Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach podarilo nájsť desiatky
skamenených šľapají starých asi 200 miliónov rokov, ktoré tu zanechali dilophosaury a ceratosaury.

Stalo sa tak v miestach objavu stopy tatranského dinosaura. Spolu s Milanom Sýkorom tam našli aj veľa stôp a ostatky rastlinstva
známeho z rozhrania triasu a jury. Je to zatiaľ jediný dôkaz o prítomnosti dinosaurov na území Slovenska.

Vodný dráčik z Demänovskej doliny – ďalší unikátny nález

A to nie je všetko. Presuňme sa teraz do Nízkych Tatier. Hlboko v podzemí jaskyne Štefanová v Demänovskej doline našli jaskyniari v
roku 2018 vodného dráčika, presnejšie skamenelinu vodného plaza z druhohôr – Pachypleurosaura.

Tento štvornohý plaz nebol veľký. O jeho živote vieme, že miloval plytké morské pobrežie a končatiny mal prispôsobené na plávanie i
chôdzu. Vo vode bol neskutočne rýchly, na súši sa ale pohyboval ťarbavo, asi tak ako dnešné tulene.
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More nespomíname náhodou. V čase, keď tento vodný dráčik žil, teda pred 244 miliónmi rokov, bolo všetko úplne inak. Kontinenty, ako
ich dnes poznáme, ešte neexistovali. A speleológ Pavel Herich mal nesmierne šťastie, že hlboko v podzemí, a to až 26 metrov pod
úrovňou riečky Demänovka, zasvietil baterkou v jeden správny okamih na správne miesto. Lúč svetla padol na kostru pravekého tvora.

Záchrana v hodine dvanástej

Nález ohlásil Andrejovi Čerňanskému z Prírodovedeckej fakulty UK v Bratislave. Expedícia do jaskyne Štefanová viedla k vybratiu
krehkej kostričky z tvrdého vápenca. Vedec potvrdil, že ide o kostru štvornohého plaza žijúceho na pobreží v časoch, keď na Zemi bol iba
jeden superkontinent Pangea a Tatry vtedy neexistovali. Unikátny nález malého plaza vedu posunul v mapovaní druhohôr na našom
území. Dovtedy neboli tieto živočíchy objavené na území Západných Karpát.

Kostričku, ako spomenul Andrej Čerňanský v rozhovoroch pre viaceré médiá, zachránili v hodine dvanástej. Vlhkosť a deštruktívne
procesy, ktoré na začiatku rozpustili vápenec a odhalili kosti, by vzácnu fosíliu čoskoro zničili. Stačila by jedna vlna.

Nad Nízkym Tatrami lietal takýto drak. Jeho sídlom je vrchol Chopka. foto: archív TMR Stopa tatranského dinosaura. Nájdete ju v
Slovenskom národnom múzeu. foto: archív Paleontologické lokality Slovenska Andrej Čerňanský v jaskyni Štefanová. foto: archív AČ

Autor: Viera Legerská
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1.6 °C 11.0 °C 6.8 km/h 0.0 mm 06:26 17:41 St
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8.5 °C 16.2 °C 31.0 km/h 0.0 mm 06:17 17:48 Po

10.1 °C 18.3 °C 34.2 km/h 0.0 mm 06:15 17:50

Pohľad do histórie počasia v Košiciach

Pri pohľade na historické údaje o počasí v Košiciach za posledných 10 rokov (2015-2024) môžeme pozorovať zaujímavé odchýlky.
Najvyššia zaznamenaná teplota v tento deň bola 13,7 °C v roku 2024, zatiaľ čo najnižšia bola -11,6 °C v roku 2018. Najvyššie úhrny
zrážok boli zaznamenané v rokoch 2020 (11,5 mm) a 2021 (1,8 mm). Zaujímavosťou je, že v roku 2018 bola viditeľnosť znížená na 7,3
km v dôsledku hmly. Tieto údaje nám ukazujú, aké variabilné môže byť počasie v Košiciach začiatkom marca.

Klimatické súvislosti

Zamračené počasie bez zrážok v Košiciach začiatkom marca je v súlade s dlhodobými klimatickými trendmi v regióne. V posledných
desaťročiach sa pozoruje mierny nárast priemerných teplôt a zmena režimu zrážok, s častejšími obdobiami sucha. Tieto zmeny je možné
pripísať globálnej klimatickej zmene. Predpokladá sa, že v budúcnosti budú tieto trendy pokračovať, čo bude mať vplyv na miestne
ekosystémy a poľnohospodárstvo.

Tipy na deň

Napriek zamračenému počasiu ponúka Košice množstvo aktivít pre každého. Navštívte niektorú z historických pamiatok, ako je Dóm
svätej Alžbety alebo Štátne divadlo. Ak hľadáte oddych, zájdite si do Botanickej záhrady UPJŠ alebo si vychutnajte šálku kávy v niektorej
z útulných kaviarní v centre mesta.

Aktivujte si službu a dostávajte upozornenia na najdôležitejšie správy dňa.

Zdieľať
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